

Содержание

Предисловие	4
Кафедра тюркской филологии ИСАА в истории Московского университета	6

ЛИНГВИСТИКА

Лексикология и фразеология

<i>Алексеева О.А.</i> Лексико-фразеологические клише в турецком новостном медиатексте	19
<i>Глашев А.А.</i> Междисциплинарный подход в тюркологии: на примере проблемы гуннского языка (по византийским и кавказским источникам)	40
<i>Ельяшевич В.А.</i> Тюркская лексика в антропонимической системе караймов Крыма: родовые имена (фамилии)	54
<i>Напольнова Е.М.</i> Семантика и сочетаемость лексемы <i>уаџ</i> и ее производных в современном турецком языке	83
<i>Чертыкова М.Д., Каксин А.Д.</i> Русские калькированные слова и выражения в хакасском языке	93
<i>Шамина Л.А.</i> Аналитические и синтетические структуры сказуемого в тюркских языках Южной Сибири: история и современные исследования	106
<i>Yılmaz M.</i> Türkiye Türkçesi'ndeki Atasözlerinde 'Bir' Sayısının Semantik Analizi	118

Синтаксис

<i>Оганова Е.А.</i> Вариативность маркирования прямого объекта (номинатив/аккузатив) в современном турецком языке как лингводидактическая проблема	128
<i>Тот Ж.</i> Синтаксическая роль причастий турецкого, монгольского, и венгерского языков	151

Лингвистика текста

<i>Кочкаров У.Ю., Беляева В.Н., Кочкаров Р.А., Кочкаров А.А.</i> Подготовка набора визуальных данных для машинного распознавания рунической письменности	162
<i>Псянчин Ю.В.</i> Письмо — межстилевой жанр в системе функциональных стилей башкирского языка	174

Персоналии

<i>Давлетбаева Л.Н., Нуриева Ф.Ш.</i> Научная деятельность Василия Васильевича Радлова в казанский период (1871–1884)	185
<i>Шаймердинова Н.Г.</i> Вклад профессора И.Л. Кызласова в исследование рунических памятников	201

ЛИТЕРАТУРОВЕДЕНИЕ

<i>Атопова З.К.</i> Arap Harflerinin Türk Edebiyatlarında Sanatsal Temsili	213
<i>Ахмедова Ш.Н.</i> Жанр литературного портрета в тюркской литературе (на примере творчества Алишера Навои)	220
<i>Гаджиева А.А.</i> Основные источники оригинальных текстов «Джами ат-тауарих» Кадыр Али-бека Джалаири (на основе анализа дастана об Едиге-би)	226
<i>Каменева О.Н.</i> Художественные особенности и проблематика трилогии Акилах Азры Кохен «Фи», «Чи», «Пи»	231
<i>Образцов А.В., Сулейманова А.С.</i> Омер Сейфеддин — первый критик ориентализма	240
<i>Расулова Е.Ш.</i> Постмодернистские черты в пьесе современного турецкого драматурга Бехича Ака «Здание»	249
<i>Репенкова М.М.</i> Творчество Барыша Мюстеджаплыоглу и его роман «Османская колдунья» (2016)	265
<i>Сибгаатов Ф.Ш.</i> Особенности развития башкирской литературы начала XX в. в контексте тюрко-мусульманской культуры	274
<i>Шаряфетдинов Р.Х.</i> Образ Родины и мотив ее защиты в художественном дискурсе литератур народов России	287

Content

Editors' preface	4
Department of Turkic Philology of the Institute of Asian and African Studies in the history of Moscow University	6

LINGUISTICS

Lexicology and phraseology

<i>Alekseeva O.</i> Lexical-phraseological clichés in Turkish news media text	19
<i>Glashev A.</i> Interdisciplinary studies in Turkology: the problem of the Hunnic language as an example	40
<i>Eliashevich V.</i> Turkic vocabulary in the anthroponymic system of the Crimean Karaites: family names (surnames)	54
<i>Napolnova E.</i> Semantics and combinability of the lexeme <i>yaş</i> and its derivatives in modern Turkish	83
<i>Chertykova M., Kaksin A.</i> Russian calque words and expressions in the Khakass language	93
<i>Shamina L.</i> Analytical and synthetic structures of the predicate in the Turkic languages of Southern Siberia: history and modern research	106
<i>Yılmaz M.</i> Semantic analysis of the number 'one' in proverbs in the Turkish language	118

Syntax

<i>Oganova E.</i> Variation of direct object marking (nominative/accusative) in modern Turkish as a linguodidactic problem	128
<i>Toth Zs.</i> Syntactic functions of participles in Turkish, Mongolian, and Hungarian languages	151

Text linguistics

<i>Kochkarov U., Belyaeva V., Kochkarov A., Kochkarov R.</i> Preparation of a visual data set for machine recognition of runic writing	162
<i>Psyanchin Yu.</i> Epistolary as an interstitial genre in the system of functional styles of the Bashkir language	174

Personalia

<i>Davletbaeva L., Nurieva F.</i> Scientific work of Vasily Vasilyevich Radlov in Kazan (1871–1884)	185
<i>Shaimerdinova N.</i> Professor I.L. Kyzlasov's contribution to the study of runic monuments	201

LITERARY STUDIES

<i>Amonova Z.</i> Artistic influence of Arabic letters on Turkic literatures	213
<i>Akhmedova Sh.</i> The genre of literary portraiture in Turkic literature (on the example of Alisher Navoi's works)	220
<i>Gadzhieva A.</i> Main sources of the original texts «Jami at-tauarikh» by Kadir Ali-Bek Jalairi (based on the analysis of the dastan about Yedige-bi)	226
<i>Kameneva O.</i> Artistic features and problems of Azra Kohen's trilogy «Fi», «Ci», «Pi»	231
<i>Obraztsov A., Suleymanova A.</i> The first critical look at Orientalism in the work of Ömer Seyfettin	240
<i>Rasulova E.</i> Postmodern features in the play “Building” by the contemporary Turkish playwright Behiç Ak	249
<i>Repenkova M.</i> Barış Müstecaplıoğlu's works and his novel “The Witch of Ottoman” (2016)	265
<i>Sibagatov F.</i> Features of the development of Bashkir literature at the beginning of the 20 th century in the context of Turkic-Muslim culture	274
<i>Sharyafetdinov R.</i> The image of the Motherland and the motive of its defense in the artistic discourse of the literature of the peoples of Russia	287